
Stanovska organizacija JVV 
Iz društev 

Vabila 
= JUU — SRESKO DRUŠTVO KO

ČEVJE bo zborovalo v soboto, dne 12. junija 
1937. 1. ob 11. uri v narodni šoli v Kočevju 
po sledečem dnevnem redu: 1. Situacijsko po
ročilo. 2. Državljanska vzgoja v poeziji in 
prozi.« Uvodno besedo ima g. prof. Stražar 
Konrad. Slede recitacije tovarišev(ic) iz sre
za. 3. Slučajnosti. — Odbor. 

= JUU — SRESKO DRUŠTVO CELJE 
bo zborovalo v soboto 5. junija t. 1. s pričet 
kom ob %9. uri dop. na mestni osnovni šoli 
v Celju z naslednjim dnevnim redom: 1. situa
cijsko poročilo, 2. poročilo o sejah glavnega 
odbora JUU in predsednikov društev sekcije, 
3. Dopisi. 4. Predavanje (predavatelja in nje
Lucije Petelinove »O vzgojnem vplivu umet
nosti«, 5. volitev delegatov za sekcijsko in 
glavno skupščino JUU, 6. slučajnosti. — Pri
pravite predloge za banovinsko skupščino! 
Knjižnica bo poslovala. — Za polnoštevilno 
udeležbo na zborovanju, ki je zadnje v tem 
šolskem letu, prosi odbor. 

=5 JUU SRESKO DRUŠTVO KOZJE 
bo zborovalo v soboto dne 5. junija t. 1. ob 
10. uri dopoldne v prostorih ljudske šole v 
Kozjem. Dnevni red: 1. Čitanje in odobritev 

zapisnika zadnjega zborovanja. — 2. Došli 
dopisi. — 3. Referat tov. Janka Proslana. — 
4. Predlogi in nasveti. — 5. Slučajnosti. — 
Odbor. 

= JUU — SRESKO DRUŠTVO LAŠKO 
bo zborovalo dne 5. junija 1937 ob 10. uri v 
osnovni šoli v Rimskih toplicah s sledečim 
dnevnim redom: 1. Otvoritev. 2. Zapisnik. 
3. Dopisi. A. Predavanje (predavatelja in nje
gov tema objavimo prihodnjič!). 5. Izpremi
njevalni predlogi za šolski zakon. 6. »Učijelj^ 
ski pokret« — poroča tov. Svarc. 7. Volitve 
delegatov za skupščini. 8. Predlogi za ban. 
skupščino, 9. Slučajnosti. Pridite številno ter 
poravnajte dolg na članarini, saj gremo h 
koncu leta. — Odbor. 

= JUU — SRESKO DRUŠTVO LJUTO
MER bo zborovalo v soboto, dne 5. junija pri 
Sv. Jurju ob Ščavnici, z začetkom ob 10. uri. 
— Poleg običajnih točk je na vzporedu nada
ljevanje predavanja tov. Porekarja: Po Nem
čiji, volitev delegatov in sestava predlogov 
za skupščino. — Pridite! — Odbor. 

= JUU SRESKO DRUŠTVO MARIBOR 
LEVI BREG bo zborovalo v soboto dne 5. ju
nija t. L ob pol 10. uri dopoldne na Teznu pri 
Mariboru in sicer v dvorani tamošnje kolo
dvorske restavracije. Razen običajnih točk je 
na dnevnem redu poročilo o predsedniškem 



zboru, razprava »Nekateri pereči obmejni pro
blemi«, pri kateri sodelujemo v s i in pri ka
teri je zaprošen soporočati tudi zastopnik nar. 
obr. organizacij, — nadalje: izpremembe pra
vil JUU in projekta poslovnika za sreske 
skupščine in končno predlogi za banovinsko 
in drž. skupščino JUU, katere dopošljite naj
kasneje do 2. junija t. 1. društvenemu pred
sedniku. Ob pol 9. uri tega dne je istotam 
seja uprav, in nadz. odbora — vsi točno! Čla
narinski dolžniki, zganite se, šol. leto gre proti 
koncu in konec mora biti tudi vaši izjemnosti! 
Tovariši(ce)! Je to naše zadnje zborovanje v 
tek. upr. letu ter bo po 2 urah trajanja po
svečeno našemu iskrenemu tovariševanju, v 
katerem hočemo mimogrede pozabiti na skrbi 
polno vsakdanjost in še tesneje se objeti v 
pravem tovarištvu in prijateljstvu! Zato vse 
— vsi k temu zborovanju! Pesmarice in dobro 
voljo s seboj! 

= JUU SRESKO DRUŠTVO V NO
VEM MESTU bo zborovalo v soboto, 12. ju
nija t. 1. na osnovni šoli v Brusnicah ob 9. uri. 
— Tovariši(ce), ki reflektirajo na voz oziroma 
avtobus iz Novega mesta v Brusnice in nazaj, 
naj sporoče svojo željo pravočasno društve
nemu tajniku. — Odhod iz Novega mesta ob 
7. uri; zbirališče pri mostu v Kandiji. 

Odbor. 
= JUU SRESKO DRUŠTVO LJUBLJA

NA OKOL.  VZHODNI DEL bo zborovalo 
14. junija 1937. ob 9. uri v dvorani mestnega 
magistrata v Ljubljani. — Dnevni red: 1. Sta
novske zadeve. — 2. Volitev delegata za ba
novinsko skupščino JUU. — 3. Predavanje o 
zdravju in higieni — predava tov. Štefanija 
Grudnova. — 4. Slučajnosti. 

Odbor. 
= JUU — SRESKO DRUŠTVO MUR

SKA SOBOTA poziva članstvo, da plača za
ostanek na članarini iz prejšnjih let, kakor 
tudi članarino za leto 1936./37. do 10. junija 
t. 1., v nasprotnem primeru bo društvo izter
jalo dolg odvetniškim potom. — Vabljeni so 
tovariši (ice), ki so bili svoječasno izključeni 
iz društva, da ponovno pristopijo kot člani 
(članice). Tudi novinci so vabljeni in zažele
ni v društvu. Prijave pošljite društvenemu 
tajniku. Ponovno in zadnjič opozarjamo, da 
se smejo udeleževati društvenih zborovanj le 
člani in da bomo tudi v tem oziru primorani 
narediti red. — Odzovite se našemu pozivu 
in vabilu! Odbor. 

= JUU — SRESKO DRUŠTVO V LI
TIJI prosi vse zaostankarje na članarini, da 
t a k o j urede članske obveznosti. Blagajnik 
tov. Koprive Janez iz Zagorja je že razposlal 
opomine in položnice. Oni, ki ne bodo porav
nali zaostankov prvi teden v juniju, bodo pre
jeli naknadne opomine, obremenili pa jih bo
mo za vse nastale stroške. Poleg članarine je 
obvezno za to šol. leto plačevanje po 3 din 
mesečno v podpornosocialni fond. (Soglasen 
sklep na društvenem zborovanju.) 

Odbor. 
= JUU — SRESKO DRUŠTVO SLOVE

NJEBISTRIŠKO zboruje v soboto, dne 5. ju 
nija t. 1. ob 10. uri dopoldne v Slov. Bistrici na 
deški ljudski šoli. Pripravite predloge za ba
novinsko in drž. skupščino JUU. Ker je to 
naše zadnje zborovanje, pridite polnoštevilno! 
— Članarina naj bo do zborovanja od vseh 
članov za letošnje leto poravnana. — Osobito 
se apelira na zaostankarje, naj se zavedajo 
svoje dolžnosti, ker potrpljenja je konec. — 
Društvo mora do konec leta svoje obveznosti 
izvršiti, ovirajo ga pa pri tem brezbrižni čla
ni. — Torej 1. junija, ko prejmete plače, na
kažite predvsem zaostalo članarino! 

Odbor. 

Poročila 
h JUU — SRESKI DRUŠTVI KRANJ 

IN ŠKOFJA LOKA. V soboto dne 8. maja 
se je zbralo učiteljstvo kranjskega in škofje
loškega okraja, da počasti svojega dolgolet
nega predsednika Josipa Lapajneja, ki nam 
ga je neizprosna smrt iztrgala iz naše srede. 
Prostrana dvorana Narodnega doma v Kra
nju je sprejela mnogo tovarišev iz obeh sre
zov. Doslej vedno zgovorni in kljub težkim 
časom razpoloženi učitelji so prišli žalostnih 
obrazov, saj je bila prva točka dnevnega reda 
posvečena spominom dragega pokojnika. Le
po okrašena dvorana, v katero je tako rad 
zahajal nepozabni Lapajne k raznim patriot
skim prireditvam, je nosila njegovo sliko, ovi
to v državno trobojnico. 

Tihe so bile besede predsednika tov. 
Ranta in z žalostjo v srcu so sprejemali tova
riši sožalne izjave mnogih učiteljskih društev. 
Kakor pa je bil Lapajne neustrašen borec za 
pravice svojih tovarišev, kakor je bil pokoj
nik jeklen, tako neustrašena in jeklena so bi
la izvajanja tovariša Rapeta, ki je govoril o 
pokojniku. Tovariši so počastili nepozabnega 
pokojnika z enominutnim molkom in sledili 
lepi komemoraciji stoje. Marsikateri tovariš 
in tovarišica je ob misli na blagega pokojni
ka zaihtel, saj se vsi zavedamo, da smo izgu
bili dobrega očeta in neustrašenega vodjo. 

Po komemoraciji je podal tov. predsed
nik situacijsko poročilo. Govoril je o celibatu 
učiteljic, o brezposelnih učiteljskih abitu
rientih, o kontraktualcih, o upokojenih učite
ljicah ž. r. d., o premestitvah, o spremembi 
kona o nar. šol, reorganizaciji JUU, o napre
dovanjih in drugih stanovskih vprašanjih 
vahna debata in zanimanje članstva za delo 
v organizaciji sta dali sledeče sklepe: 

1. Člen finančnega zakona, ki govori o del
nem celibatu učiteljic, naj se ukine, ker ni 
pravičen. (Predlog tov. Škodlarjeve.) 

2. Glede reorganizacije JUU se na pred 
log tovarišice Malenškove soglasno sklene, da 
bo zastopalo društvo isto mnenje kot sekcija, 
ker je sresko društvo solidarno s svojo nad
rejeno činiteljico. 

Nato je predaval tov. Rojina Vladimir o 
čebelarstvu. Da je bilo predavanje res stro
kovno in vse pohvale vredno, nam priča že 
dejstvo, da je bil tov. referent sin znanega 
gorenjskega čebelarja, ki ima velike zasluge, 
da je prišlo na tako visoko stopnjo, kot jo 
sedaj zavzema. Njegove besede so bile pre
proste kot je preprosta naša kranjska čebeli
ca, predavanje pa je bilo izborno zasnovano, 
saj nam je tovariš v kratkem času podal zgo
dovino, razvoj in pomen čebelarstva. Intere
santna je bila tudi tozadevna statistika. V de
bato sta posegla tov. Piškova in Kus. 

Preden sta se društvi razšli k samostoj
nemu zborovanju, je v jedrnatih besedah očr
tal predsednik škofjeloškega društva tov. De
beljak, pokojnega Lapajneja kot vzor učite
lja in tovariša, ki je zastopal interese učitelj
stva ne oziraje se na datum, ne oziraje se na 
politične prilike. Za prelep nagovor je tova
riša predsednika učiteljstvo nagradilo z dol
gotrajnim ploskanjem. 

Pri predlogih je tov. Kus predlagal, da se 
učiteljstvo kranjskega okraja zahvali pokoj
nemu predsedniku za njegovo neumorno delo 
v prid učiteljskim ustanovam, na ta način, da 
nakaže Učiteljskemu domu v Ljubljani pri
meren znesek. Lapajne je bil eden izmed agil
nih članov in predsednikov odbora učitelj
skega doma in mu je treba na lep način izka
zati hvaležnost. Tov. nadzornik pa je pouda
ril, da vodstvo Učit. doma ni v vestibulu iz
kazalo svoje dolžnosti napram pokojniku, ki 
je toliko žrtvoval za Učit. dom. Zato se so
glasno sprejme sledeči predlog: Učit. dru
štvo votira znesek 1000 din za Učit. dom v 
Ljubljani, ko se dogovori z vodstvom radi 
vidnega spomina našemu predsedniku. 

Tov. nadzornik pojasni, da se je med 
udruženjem v Beogradu in ministrstvom na
šla spravna pot, tako, da so razmere v tem 
pogledu zelo prijazne, nasprotno pa velja za 
sekcijo in banovino. Velik delež k temu ne
sporazumu pa je prispevala predzadnja štev. 
»Učit. tovariša«, ki prinaša obširno poročilo 
o sestanku nadzornikov na banovini. Poročilo 
je netočno, zakrivljeno in omalovažuje delo 
banske nadzorniške skupščine. To naj sreski 
odbor tolmači sekciji, ki naj bi popravila ta 
razdor, ki ni v dobro učiteljstvu in šoli. Po 
obširni debati omenjeni predlog ni prišel na 
glasovanje. 

Tovarišica Škfldlarjeva je še obširno po
ročala o UčiteljskČm_pokretu in odseku uči
teljic. Poverjeništvo pri odseku učiteljic 
sprejme tov. Malenškova. V debato poseže 
tov. Ločniškar, ki poleg drugega predlaga, da 
naj pokliče tov. nadz. upravitelje v Kranj, da 
urede predloge k zakonu o nar. šolah in da 
se pogovore o novem blagajniškem poslova
nju. 

Po zborovanju se je še vršila seja uprav
nega odbora, kjer se je sklenilo, da se povabi 
s posebnim dopisom naslovljenim na vsa šol. 
uprav, učitelje pevce zaradi ustanovitve pev
skega zbora. 

Nato se je rekonstruiral upravni odbor, 
in sicer nastopno: Predsednik tov. Rant Fr., 
tajnik ostane Kus Viljem, podpredsednik Ra
pe Vladimir, blagajničarka Škodlarjeva Ivan
ka, člani pa tov. Klavora, Urbančičeva, 
Tvrdy. 

Prihodnje zborovanje bo v Lomu nad 
Tržičem po prihodu jutranjega vlaka. Naro
čila za obed je nasloviti na šol. uprav, v 
Lomu. 
Fr. Rant, preds. Kus Viljem, tajnik. 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO LJUB
LJANA OKOLICA  ZAH. DEL je zbo
rovalo dne 15. maja 1937 v Ljubljani. Navzo
čih 83 članov, odsotnih 20 članov. 

Predsednik tov. Vrhovec je otvoril zbo
rovanje in pozdravil tovariše z Iga, ki so pre
stopili k našemu društvu iz vzhodnega dela 
sreza. 

Sreski šolski nadzornik Drnovšek Franc 
je v uvodu svojega predavanja »Domoznan
stvo kot najprirodnejša osrednja os sodob
nega osnovnošolskega pouka« naštel razne 
osnutke učnih načrtov in načine njih izvedbe. 
Vodilna misel njegovega predavanja je bila: 
Sodobna šola naj usposablja učence za prak
tično življenje, rešuje naj probleme, ki jih bo 
otroku stavilo življenje, ki samo tvori kom
pleks problemov. Za dosego tega cilja se sa
mo po sebi ponudi domoznanstvo za izhodi

šče vsega pouka. Na primerih je predavatelj 
pokazal izvedbo te naloge, posebno lepo za 
nižjo stopnjo osnovne šole. 

V razpravi, ki se je razvila po njegovem 
predavanju, je g. nadzornik še poudaril, da 
ne sme biti učni načrt za učitelja nedotakljiv 
in njegov absolutni gospodar, ampak le kaži
pot pri njegovem delu. 

V predavanju: »Pripravimo našo zemljo 
za tujski promet« je tov. Pleškova pokazala 
koristi tujskega prometa in opisala naloge, ki 
jih daje tujski promet osebju glede ureditve 
in vzdrževanja hotelov, domov, gostiln in 
planinskih koč. Predvsem je treba veliko šte
vilo ženskih moči, ki bi jih bilo treba izvež
bati v gospodinjskih šolah in tečajih. Za vod
stvo takih šol in tečajev bi bile najprimernej
še učiteljice ljudskih šol, ker bi bile tako naj
oddaljenejše vasi lahko deležne gospodinj
skega pouka. Zato je predavateljica predla
gala, naj bi organizacija JUU utrgala 25 par 
od dinarja, ki ga plačuje vsak član za UPZ 
in jih volila za izobrazbo 2 abiturientk v go
spodinjstvu. 

Tov. Skuljeva pa je izjavila, da ne bi bilo 
primerno zmanjševati prispevkov UPZ, kajti 
ta ustanova si je pridobila velike zasluge za 
dvig stanovskega ugleda. Če hočemo, da osta
ne UPZ na tej višini, mu ne smemo zmanjše
vati podpore. 

Prevladalo je mnenje, da mora po dolo
čilih zakona o ljudskih šolah skrbeti za go
spodinjski pouk država, ki ima tudi sredstva 
na razpolago. 

Tajnica je prečitala predloge, ki jih je 
pripravil odbor na svoji seji dne 2. maja 1937, 
in sicer: 

1. Od članov, ki na opomin ne bodo pla
čali zastale članarine v 10 dneh, bo društvo 
izterjalo dolg po odvetniku. 

2. Naše društvo naj pristopi k zadrugi 
Učiteljski dom, in sicer z 10 deleži po 100 din. 
Za plačilo deležev naj se prepiše 1000 din, ki 
jih je naše društvo posodilo Učit. domu. 

3. JUU — sekcija naj posreduje pri kr. 
banski upravi v Ljubljani, da v nobenem pri
meru ne dovoli prezidati učiteljskega stano
vanja v učilnico ali za kake druge šolske pro
store, ne da bi občina hkratu ne zgradila dru
gega stanovanja. Tudi naj oblast natančno 
določi, kaj mora obsegati in kakšno mora biti 
stanovanje, da more in mora veljati za natu
ralno stanovanje. 

Vsi trije predlogi so bili soglasno spre
jeti. 
S. Vrhovec, preds. Lenarčič Ana, taj. 

+ JUU — SRESKO DRUŠTVO GOR
NJI GRAD je zborovalo dne 8. maja 1937. 
na Ljubnem ob Savinji. Navzočih 25 tov. = 
55% %. 

Hospitirali smo najprej v razredu tovari
šice Bajčeve. Poučuje 4. šolsko leto in upo
števa pri svojem delu najmodernejše metode 
in načela. Otroci se izražajo povsem svobod
no in samostojno, pokazali so izredno lepo 
disciplino, ki pa ni posledica kakšnega pri
tiska od strani učiteljice, nego je oeividno 
zrastla iz vsega načina pouka in je prihajala 
spontano in naravno iz učencev samih. — Po 
hospitaciji se je razvila debata, v kateri so se 
kresale in izmenjavale misli in mnenja. Tova
riš predsednik je tovarišici čestital na uspe
hih in izrazil svoje prepričanje, da bo da
našnja hospitacija marsikomu v vzpodbudo, 
da se bo odločil in trudil za tak način pouka. 
— Tovarišica Bajčeva je nato odgovorjala na 
nekatere kritične opazke tovarišev. 

Tov. predsednik čestita nato tovarišem, 
ki so uspešno opravili praktični učiteljski iz
pit in poda situacijsko poročilo: 

Priznali so učiteljem CirilMetodovih šol 
službena leta, prav tako učiteljem na avto
nomnih šolah. Delni celibat učiteljic bo uve
den 1. avgusta t. 1. Motivacija z brezposel
nostjo ni stvarna, ker le 13 učiteljicam bi 
prestala služba. Drugi razlog pa je v tem, 
ker se bo izplačevala odpravnina iz onih vi

rov, kakor plača. Novi učitelji bi prejemali 
plačo v polnem obsegu, zato bi obremenjevali 
državno blagajno. 

21. aprila je bil izvršni odbor JUU sn,v 
jet pri g. ministru prosvete, pri čemer je imel 
tov. predsednik govor, ki se prečita. 

Drugi sestanek »Učit. pokreta« v Mari
boru je napravil lep vtis, ker j c bilo videti 
da je ta stvar zgodovinsko utemeljena, ker 
se vprašanje učiteljstva in šole ne more re
ševati izolirano, ampak v vsem kompleksu 
vprašanj, ki zadevajo ves narod. Tudi Hrvat
je se zanimajo za naš pokret. 

Stanje v organizaciji je dobro, vsa sre
ska društva stoje trdno na stanovskem pro
gramu, j *:'iiif||| 

Treba bo misliti na reorganizacijo naše 
organizacije, ker del učiteljstva ovira delo. 
Da se učinkovito prepreči oviranje dela v or
ganizaciji, predlagamo: 

1. JUU naj se reorganizira tako, da se 
osnujejo na območju posameznih banovin sa
mostojne učiteljske organizacije. 

2. Te samostojne organizacije tvorijo drž. 
učiteljsko zvezo z generalnim tajništvom v 
Beogradu. — Predlog se sprejme. 

Važna je tudi nova uredba o vzdrževanju 
šol, ki bo imela dobre posledice. Glede poslo
vanja učiteljskih komisij svetuje g. sreski na
čelnik, naj si to ogleda učiteljstvo na prihod
njem zborovanju pri prosvetnem referentu. 

Ob priliki proračunske debate so se listi 
široko razpisali o vprašanju slovenskih šol in 
slovenskih učbenikov. To še danes ni rešeno 
od ljudske šole tja do univerze. — Glede raz
širitve ljubljanske univerze so izdali mari
borski akademiki brošuro. 

Tov. Horvatova prečita predlog za reso
lucijo glede delnega celibata za učiteljice, ki 
se naj ukine ozir. sploh ne začne izvajati. — 
Predlog se sprejme. 

Tov. tajnica prečita dopise, o katerih se 
vrši razgovor. 

Termin za predloge za izpremembo za
kona o ljudskih šolah je bil tako kratek, da 
delo ni moglo biti temeljito. Upamo pa, da se 
bodo predlogi resno obravnavali. Tov. pred 
sednik čita predloge sekcije, h katerim doda
jajo tovariši svoje pripombe, popravke in sa
mostojne predloge, in sicer o brezobrestnem 
posojilu revnim šolskim občinam, o spričeva
lih, stanarinah, olajšavah za pohajanje v šolo, 
o zvanju šolskega upravitelja in o podobnem. 

Obravnavajo se še društvene zadeve; pre
čita se seznam dolžnikov za »Popotnika«, o 
katerem se ugotovi, da ni točen. Glede od
seka učiteljic se ugotovi, da smo se v naši od
ločitvi prenaglili. Treba bo najti način, kako 
bi pritegnili tudi tovarišice k stanovskemu 
delu. Delo bo zaenkrat prevzela tov. tajnica, 
ki bo do prihodnjega zborovanja zbrala ma
terial. 

Za učiteljsko knjižnico se naročita Masa
rvkova »Svetovna revolucija« in »Nar. pod
mladak« glasilo »Unije za zaščito dece«. Na 
prihodnjem zborovanju bomo razpravljali o 
tem, kaj in kje bomo naročili za našo knjiž
nico, ki nujno pntrehujf izpopolnitve S StrO

kovno literaturo. 
Predsednik: 

Hudales Oskar. 
Tajnica: 

Jadviga Golež. 


